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Plány na výstavbu nových jaderných reaktorů v Česku nabírají zpoždění. 
Vládní zmocněnec pro jadernou energetiku už měl v červnu jednat 
s potenciálními dodavateli staveb. Jenže vláda zmocněnce dosud nevybrala. Čas 
stojí peníze. Roky příprav staveb už přišly ČeZ na dvě miliardy korun. byZnyS str. 4

Česko vábí německé 
investory víc než Polsko  
Praha vystřídala Varšavu 
na místě nejatraktivněj-
šího cíle pro německé 
investory v oblasti střední 
a východní Evropy. str. 4

Re/Max povede 
exmanažer Penty Žák
Majitel realitní sítě 
Re/Max David Krajný se 
stahuje z jejího vedení. 
Výkonné pravomoci přebí-
rá Milan Žák, exšéf firmy 
Penta Masokombinát 
Schneider. str. 5

Ziskové anglické kluby 
lákají investory
Fotbalové kluby anglické 
Premier League dosahují 
po letech značných zisků 
a stávají se zajímavou 
investicí. Britové čekají 
hlavně příchod čínského 
kapitálu. str. 6

Němci označili vraždění 
Arménů za genocidu
Masakry Arménů Osma-
ny v roce 1915 byly podle 
německého Spolkového 
sněmu genocidou. Turecko 
reagovalo odvoláním vel-
vyslance z Německa. str. 8
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Postřižinské 
charizma
bohumilu Hrabalovi 
jednou postavíme 
muzeum, říká majitel 
Pivovaru nymburk 
Pavel benák.

PáteČní RoZhovoR

str. 10–11

babišovi 
odpadlíci
komunální politici hlavně 
z jižních Čech a Moravy, 
kteří donedávna hájili 
barvy ano, založí nové 
uskupení Pro 2016. 

událoSti
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MaRK SChwaRZMann:

když němci tvrdí, že to byla 
genocida, tak to byla geno-
cida. Mají v tom přeci jen 
nějaké zkušenosti a poznají 
vránu od vrabce, ne?

twitter.com/e15news
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Zlevněno
Už čtvrt století uběhlo od otevření prvního 
supermarketu na našem území. Byl v Jihlavě. Lidé 
tehdy vzali útokem například jablka Jonagold. Asi 
byla v akci. Od té doby velkoplošných prodejen 
všeho druhu znatelně přibylo. Nyní se v Česku 
rozroste také IKEA, poutní místo nejen kvůli 
masovým kuličkám. Konina to není.   

Řetězce oznamují první letní výprodeje se sleva-
mi o desítky procent. Vzápětí začnou brečet, jak 
je to strašné, že spotřebitele zajímají právě jen ty 
slevy a oni nevydělávají. Posílat tiskové zprávy 
o akcích a letáky je ale nikdo nenutí. 

Vláda schválila peníze na stavbu sídla Nejvyš-
šího kontrolního úřadu. Realitní mogul Radovan 
Vítek o udržení úřadu ve svých stávajících prosto-
rách marně bojoval jako lev. V krátké době je to 
pro něj už druhá prohra. Neuspěl také v insol-
venční přetahované o centrálu Svobodné Evropy 
na Hagiboru, i když zatím jen nepravomocně. Inu 
ani miliardáři nemají každý den posvícení.   

Bosna a Hercegovina bude první evropskou 
zemí bez veřejnoprávní televize. Libertariánům 
by se to mohlo jevit jako nezadržitelný pokrok 
vedoucí ke světlým kapitalistickým zítřkům. Bos-
ňáci ale jen chybovali v administrativě. Koncesio-
nářské poplatky totiž vždy spojovali s úhradou 
účtů za telefon. Jenže zapomněli, že pevné linky 
už skoro nikdo nemá. Mezitím ovšem televize 
veřejné služby přišla na buben.

Zápisník  
Daniela Nováka

Protagonisté dne

Pavel surý

Generální ředitel SŽdC

Andrej bAbiš

miniStr finanCí a šéf ano

david KrAjný

majitel realitní Sítě re/max

Správa železnic včera dokončila 
výstavbu čtvrtého koridoru severně 
od Tábora. Pokračování stavby na 
dalších úsecích je ale v nedohlednu.

str. 2

Jeho hnutí se už rozdrolilo natolik, 
že politici, kteří z něho v regionech 
odešli, teď zakládají vlastní politický 
subjekt. 

str. 3

Stahuje se z vedení firmy. Výkonné 
pravomoci přenechá Milanu Žákovi. 
Ten působil například jako vrcholový 
manažer Procter & Gamble.

str. 5

Největší potíže na čtvrtém 
koridoru řeší SŽDC na 
dvacetikilometrovém úseku ze 
Ševětína k českobudějovické 
čtvrti Nemanice. Vlaky tam stále 
jezdí po staré švarcenberské 
jednokolejce, což by měla vyřešit 
výstavba dvou tunelů v celkové 
délce osmi kilometrů. Z toho 
pětikilometrový Chotýčanský tunel 
by byl nejdelší v Česku. Správě 
železnic ale stále nevychází studie 
ekonomické efektivity. Tunelová 
varianta přitom už má kladné 
stanovisko EIA.

tunely u budějovic 
nevycházejí ekonomicky

n Kvůli navazující části 
koridoru mířící k Voti-
cím vyvlastňují železni-
čáři pozemky.

Jan Šindelář

Správa železniční dopravní 
cesty včera definitivně dokon-
čila výstavbu části čtvrtého 
koridoru severně od 
Tábora. Dvanácti-
kilometrový úsek 
do Sudoměřic 
vede převážně 
v nové stopě 
a jeho součástí 
je unikátní 
ocelový most 
přes dálnici D3 
i první železnič-
ní tunel v jižních 
Čechách. 

Nová trať vyšla na 
téměř dvě miliardy korun, 
stavěla ji společnost OHL ŽS. 
V rámci projektu byly přestavě-
ny i železniční stanice Chotovi-
ny a Sudoměřice. 

Cestující si novou dominan-
tu táborské krajiny mohou 
prohlížet z vlaků už od loňského 

prosince, teprve včera ale byly 
práce uzavřeny. Úsek je projek-
tován na rychlost 160 kilometrů 
v hodině, kterou ale začnou vla-
ky využívat až v prosinci. České 
dráhy se totiž chystají koncem 
roku na částečně zmodernizo-
vaný koridor vyslat rychlejší 
vlaky s novými škodováckými 
lokomotivami. 

Mezi Prahou, Českými 
Budějovicemi a Lincem 

by měly pendlovat 
spoje kategorie Eu-

roCity. Nejvyšší 
rychlost v sou-
časnosti činí 
140 kilometrů 
v hodině. 

„Díky rekon-
strukci došlo ke 

zdvoukolejnění 
stávajícího jed-

nokolejného úseku, 
čímž bylo dosaženo 

zvýšení rychlosti, plynulosti 
i bezpečnosti dopravy,“ uvedl šéf 
OHL ŽS Petr Brzezina. 

Dobrá zpráva pro cestující má 
ale hořký podtext. Sudoměřice-
mi další budování čtvrtého kori-
doru na nějakou dobu skončilo. 
Navazující úsek do Votic má 

sŽdC dostavěla úsek 
koridoru u tábora

Nový úsek  
dlouhý dvanáct  

kilometrů, který zahrnuje  
most i tunel, vyšel na téměř

2
miliardy korun.

První v jihočesKém KrAji. Součástí koridoru mezi Táborem a Sudoměřicemi je i 444 metrů dlouhý tunel. 
Včera ho pokřtila šedesát let stará lokomotiva přezdívaná Bugatka či Štokr.
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totiž potíže se starou dokumen-
tací k vlivu na životní prostředí, 
čímž padá možnost zahájení 
stavby ještě v letošním roce. 
Správa železnic navíc nemá 
všechny potřebné pozemky, 
neboť i zde má vést trať z velké 
části v nové stopě. „Probíhá vy-
vlastňovací řízení, aktuálně se 
nám nepodařilo vykoupit osm 
pozemků,“ uvedl mluvčí SŽDC 
Marek Illiaš. 



n Šéfa ANO odchod 
části členů mrzí. Jejich 
výhrady, že hnutí 
vede nedemokratic-
ky a despoticky, však 
odmítá. 

Pavel Otto
 

Komunální politici převážně 
z Jihočeského kraje, Jihomo-
ravského kraje a z Olomouc-
ka, kteří donedávna hájili 
barvy ANO, založí o víkendu 
v Brně nové uskupení PRO 
2016. Vede je k tomu nespo-
kojenost s tím, jak hnutí 
Andreje Babiše funguje. 

V podzimním klání o kraje 
osloví jihočeské voliče, 
kampaně v dalších regionech 
zvažují. Soustředit se chtějí 
hlavně na volby do místních 
zastupitelstev v roce 2018. 
Podle Babiše jsou rozčaro-
váni z toho, že se nedostali 
na krajské kandidátky jeho 
hnutí.

Nejviditelnějšími z odpad-
líků jsou jedna ze zakladate-
lek ANO, prachatická radní 
Radka Paulová, a starosta 
Dolních Novosedel na 
Písecku Zdeněk Vituj. Spolu 
s dalšími šesti desítkami 
lidí z přípravného výboru 

PRO se s babišovci rozloučili 
v posledním roce. 

„Hnutí je nedemokratické, 
neuznává jiný názor, ko-
munikuje despoticky. Místo 
toho, aby se vytvářela nějaká 

myšlenková platforma, tak 
jsme byli nastaveni na mlčte, 
poslouchejte a dělejte, co 
po vás chceme,“ shrnula 
Paulová.

Vituj je zklamaný ze samot-
ného Babiše. „Líbilo se mi, že 
byl nakloněný podnikatelům. 
Myslel jsem, že bude pod-

porovat středně velké firmy 
a živnostníky, jsem jeden 
z nich. Místo toho se nám há-
zejí klacky pod nohy,“ uvedl. 
Podle Vituje se k PRO hlásí 
nespokojenci prakticky z celé 
republiky.

Šéf ANO rozhodně odmítá, 
že by se choval autokraticky. 
Chyby však připouští a mírní 
dřívější slova o tom, že se 
hnutí očistí od prospěchářů 
toužících po moci. „Nemůžu 
to paušalizovat a vyloučit, 
že některé naše organizace 
udělaly chybu. Nemělo by se 
to stávat, snažíme se toho 
vyvarovat. Ale pokud máte té-
měř čtyři sta organizací a tři 
tisíce členů, jsou takové věci 
normální,“ míní Babiš.

Podle Paulové budou v PRO 
i lidé, kteří se dosud politicky 
neangažovali. Společně chtějí 
prosazovat myšlenky, na 
jejichž základě ANO vzniklo, 
ale později je opustilo. „Je to 
podpora malých a středních 
podnikatelů, decentralizace 
státní správy či podpora 
rodin s dětmi,“ uvedla.

Po ustavujícím brněnském 
sněmu by měla vzniknout 
jihočeská, jihomoravská 
a olomoucká organizace. 
Uskupení má celostátní ambi-
ce, ale nejprve se zformuje na 
komunální a krajské úrovni.

ideový návrAt. Radní 
z Prachatic Radka Paulová stála 
u zrodu hnutí, jež pak ovládl 
Andrej Babiš. Uskupení PRO se 
má podle ní vrátit k myšlenkám, 
na nichž ANO původně stálo, ale 
po čase je opustilo.
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Syková skončila v čele 
ústavu Akademie věd 
Eva Syková rezignovala na 
funkci ředitelky Ústavu ex-
perimentální medicíny AV 
a rada jí vyhověla. Dlouho-
letá šéfka ústavu a sená-
torka za ČSSD čelí kritice 
kvůli přijímání peněz od 
pacientů za účast v klinické 
studii.  více e15.cz

Grygar odmítl případné 
státní vyznamenání
Poslanci schválili seznam 
kandidátů na státní vy-
znamenání, který posílají 
prezidentu Miloši Zema-
novi. O vyškrtnutí z něj 
sám požádal astrofyzik Jiří 
Grygar. Na nejvyšší státní 
vyznamenání, Řád bílého 
lva, navrhli poslanci hlavě 
státu válečné veterány 
Karla Kuttelwaschera (in 
memoriam) a Jaroslava 
Klemeše. 

Grafton: Průměrný  
růst mezd zrychlí
Průměrný vzestup mezd 
v letošním roce meziročně 
zrychlí, ale patrně nepře-
kročí pět procent. Uvedla 
to personální agentura 
Grafton Recruitment. 
Zaměstnavatelé přistupují 
k plošnému zvyšování 
mezd, jímž se brání odlivu 
kvalitních stabilních za-
městnanců. V loňském roce 

mzdy v průměru vzrostly 
o 3,4 procenta.

Češi se stavějí proti 
zpřísnění držení zbraní 
Česko je nejkritičtější ze 
zemí EU ke směrnici zpřís-
ňující legální držení zbraní. 
Poslancům to při interpela-

cích řekl premiér Bohuslav 
Sobotka (ČSSD). Šance na 
odmítnutí směrnice, o níž 
mají příští týden rozhodo-
vat unijní ministři, však 
nechtěl předjímat. Připo-
mněl, že návrh předkládaný 
pod záminkou boje proti 
terorismu by vedl k zákazu 
statisíců zbraní v Česku.

Úřad uložil třetí pokutu 
za stavební kartel
Antimonopolní úřad letos 
už potřetí postihl velkou 
pokutou kartel stavebních 
firem. Za koordinaci nabí-
dek v tendrech na jihu Čech 
mají čtyři společnosti zapla-
tit téměř čtyřicet milio- 
nů korun. Největší pokutu 
dostala firma Swietelsky 
stavební. Činí téměř 37 mi- 
lionů korun. /čtk/

Krátcebabišovi kritici založí 
nové hnutí Pro 2016
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n Pokračování pří-
prav vázne na státu. 
Důležitá rozhodnutí 
posunul o rok.

Jan Stuchlík

Český sen o nových jader-
ných elektrárnách už stál 
elektrárenskou společnost 
ČEZ zhruba dvě miliardy ko-
run. Náklady na přípravu do-
stavby jaderné elektrárny Te-
melín ČEZ ocenil na více než 
1,5 miliardy korun. Příprava 
pátého bloku v Dukovanech 
zatím přišla na necelou 
půlmiliardu. Vyplývá to ze 
smluv, kterými ČEZ vyčlení 
majetek týkající se nových 
bloků do dvou společnos-
tí, pod něž bude výstavba 
spadat. Smlouvy bude dnes 
schvalovat valná hromada 
elektrárenské firmy.

Vyčlenění nových jader-
ných bloků do samostat-
ných dcer ČEZ předpokládá 

za přípravy jaderných bloků 
už ČEz utratil dvě miliardy

Stát jako hlavní akcionář 
ČEZ bude na valné hromadě 
prosazovat, aby vedení firmy 
nedostalo podíl na zisku. 
Členové představenstva  
a dozorčí rady by přišli  
o 23 milionů korun. Obmění 
se také dozorčí rada. Za stát 
by v ní měli nově usednout 
experti na energetiku Šárka 
Vinklerová, Vladimír Kohout, 
František Vágner a náměstek 
ministra financí Ondřej Landa.

Vedení  
bez odměn

by měl již shrnovat hlavní 
výstupy uvedených analýz,“ 
říká mluvčí MPO František 
Kotrba. Tento měsíc už 
měl vládní zmocněnec pro 
jadernou energetiku jednat 
s devíti vybranými dodavateli 
o možnostech výstavby. Jenže 
vláda dosud zmocněnce 
nevybrala. Sám ČEZ se nyní 
soustředí na naplňování pod-
mínek schváleného rozhod-
nutí o dopadech na životní 
prostředí (EIA) pro Temelín 
a na získání EIA pro lokalitu 
Dukovany. 

Jaroslav Bukovský

Praha vystřídala Varšavu 
na místě nejatraktivnějšího 
cíle pro německé investory 
v oblasti střední a východní 
Evropy. Tvrdí to německo- 
-polská obchodní komora, 
která každoročně vyhodno-
cuje podmínky pro byznys 
v 16 zemích regionu.  

Víc než polovina z 1500 ně- 
meckých byznysmenů vidí 
českou ekonomiku jako nej-
nadějnější. Tři poslední roky 
přitom Praha souboj s Var-
šavou prohrávala. „Současná 
polská vláda upřednostňuje 
domácí společnosti před 
zahraničními. Příkladem 

je navrhovaná daň z obratu 
v maloobchodě, která prefe-
ruje malé domácí firmy před 
velkými řetězci. Ani plány 
jako povinná konverze hypo-
ték ve švýcarských francích 
do zlotých investiční klima 
nepodporují,“ říká analytik 
České spořitelny Petr Bártek. 

Polsko s Českem ale pro-
hrává i v disciplíně ceny prá-
ce. „Česku se podařilo zvýšit 
svou konkurenceschopnost 
díky poklesu jednotkových 
mzdových nákladů v po-
sledních třech letech,“ říká 
hlavní ekonom Deloitte 
David Marek. Zatímco v Pol-
sku podle něho tento náklad 
klesl o necelá tři procenta, 

v Česku propadl ještě o polo-
vinu hlouběji. Vedle Česka si 
u německých investorů vede 
dobře i Litva.

Česko láká německé 
investory více než Polsko  

David Vagaday

Izraelské dráhy vyhlásily 
soutěž na dodávku 60 dvou-
patrových elektrických 
souprav. Hodnota zakázky 
by se měla vyšplhat na 
čtyři miliardy šekelů, což 
je kolem 25 miliard korun. 
Obří tendr přitáhl pozor-
nost českého výrobce Škoda 
Transportation stejně jako 
osmi dalších nejvýznam-
nějších hráčů z branže. 

Tuzemský podnik se pod-
le izraelského webu Globes 
na počátku týdne účastnil 
schůzky Izraelských drah 
s potenciálními dodavateli 
souprav. Kromě něj tam 
dorazili ještě zástupci 

Siemensu, Bombardieru, 
Hitachi, Stadleru, Alstomu 
a tří asijských společností. 

Zájem Škodovky je 
logický, v portfoliu má 
elektrické dvoupatrové 
soupravy CityElefant. Účast 
ve velké izraelské soutěži 
však nepotvrdila, ale ani 
nevyvrátila. „V součas-
nosti sledujeme všechny 
tendry, kterým odpovídá 
naše produktové portfolio. 
Izraelský trh samozřejmě 
také monitorujeme,“ sdělil 
mluvčí plzeňského podniku 
Michal Tobrman.

Tendr patří k největším 
zakázkám elektrifikace 
izraelských drah za 14 mi-
liard šekelů.  Více E15.cz

Škoda krouží kolem 
tendru za 25 miliard

Druhá největší německá 
banka přesune část agendy 
z Rakouska a Švýcarska do 
Prahy. Česká filiálka obstará 
klientský servis v oblasti 
dokumentárních obchodů 
a záruk pro pět zemí. Banka 
chce ušetřit a využít strategické 
polohy Prahy. Česká 
Commerzbank loni vydělala 
323 milionů korun, o čtvrtinu 
více než v roce 2014.

Commerzbank  
v tuzemsku posiluje

Kolik peněz v dalších le-
tech ČEZ do přípravy nových 
bloků investuje, bude záviset 
na rozhodnutí státu o tom, 
kdo a za jakých podmínek 
bude reaktory stavět. Potřeb-
né analýzy měly být hotové 
už loni. Vláda o investorském 
a dodavatelském modelu 
měla rozhodnout do konce 
června. „Koncem roku 2016 
bude vládě ČR předložen 
relevantní materiál, který 

JEŠtě VíCE. U Temelína byly 
vynaložené prostředky vyšší 
než 1,5 miliardy, na něž ČEZ 

nedokončenou investici ocenil.

Národní akční plán pro 
jadernou energetiku. Díky 
této struktuře bude možné 
v případě potřeby do vý-
stavby elektráren kapitálově 
pustit i dodavatele nových 
bloků. Celkem i s budovami 
a pozemky ČEZ do nových 
dcer vkládá majetek v hod-
notě 2,1 miliardy korun.

„V případě nového 
jaderného zdroje Dukova-
ny ocenění nedokončené 

investice plně odpovídá výši 
vynaložených prostředků na 
přípravu projektu. U Teme-
lína je ocenění nedokončené 
investice o něco nižší než 
výše dosud vynaložených 
nákladů,“ vysvětluje mluvčí 
Barbora Půlpánová. Část 
dříve vynaložených nákladů 
nelze jednoznačně přiřa-
dit k novým blokům kvůli 
provázanosti se stávající 
elektrárnou.
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Nymburský pivovar loni vyrobil téměř 160 tisíc hektolitrů piva. 
Meziročně to znamená pokles zhruba o šest procent. Podle Benáka 
byl způsoben tím, že jeden ze zahraničních partnerů odebral 
méně piva, než bylo domluveno. „Na tuzemský trh jsme loni dodali 
víceméně stejně. A v letošním prvním čtvrtletí máme asi pět procent 
nárůst ve srovnání se stejným obdobím loni,“ uvedl Benák.

Pokles výstavu  
kvůli exportu

n Někdejší šéf Maso-
kombinátu Schneider 
a vrcholový manažer 
z Procter & Gam-
ble Milan Žák bude 
novým ředitelem sítě 
realitních kanceláří 
Re/Max.

Daniel Novák

Majitel realitní sítě Re/Max 
David Krajný se stahuje 
z jejího vedení. Výkonné pra-
vomoci od něj přebírá Milan 
Žák, který v minulosti vedl 
pro skupinu Penta Maso-

Re/Max povede exmanažer Penty
Tomek prodal podíl  
v motejlek.com 
Investor Ondřej Tomek 
prodal podíl 34 procent ve 
zpravodajském serveru 
motejlek.com. Zcela ho 
tak ovládli jeho zakladatel 
Miroslav Motejlek a dlou-
holetý spolutvůrce obsahu 
Petr Skočdopole.   
 

Soud zahájil insolvenční 
řízení s ČKD Praha DIZ 
Městský soud v Praze 
zahájil insolvenční řízení 
se společností ČKD Praha 
DIZ. Návrh podala firma 
INEL-Market, vůči ČKD 
Praha DIZ uplatňuje 
pohledávku 3,3 milionu 
korun. ČKD Praha DIZ 
miliardáře Petra Speycha-
la vyšetřuje specializova-
ný finanční úřad. Podle 
návrhu na insolvenční ří-
zení firma dluží na daních 
791,4 milionu korun. 

Agenturu pro podnikání 
povede Vymětal 
Generálním ředitelem 
nově vzniklé Agentury pro 
podnikání a inovace byl 
jmenován Lukáš Vymětal. 
Agentura vznikla odděle-
ním divize Strukturální 
fondy od agentury Czech-
Invest. Právě tuto divizi 
Vymětal od roku 2008 řídil.

Dalík udělal byznys 
s právníkem sportovců
Prodej polovičního podílu 
v areálu VIS Teniscentrum 
Markem Dalíkem, na nějž 
upozornil deník Právo, má 
další rozměr. Brněnskou 
firmu Bramley, která kou-
pila pětinu, podle zjištění 
deníku E15 ovládá advokát 
Jan Štovíček, spolupracov-
ník Tomáše Berdycha či 
Barbory Špotákové a vice-
prezident Autoklubu ČR. 
 Více E15.cz

Další solární elektrárna 
je bez licence
Krajský soud v Brně 
znovu zrušil rozhodnutí 
ERÚ z roku 2010 o udě-
lení licence pro sluneční 
elektrárnu firmy Clean 
management v Uherském 
Brodu. Pokud elektrárna 
licenci ERÚ znovu získá, 
bude to za méně výhod-
ných podmínek. /dnv, čtk/

Krátce

Dušan Kütner

Za vlastní peníze uskuteční 
Pivovar Nymburk alespoň 
část z dřívějších velkolepých 
plánů. V první fázi chce 
otevřít restauraci, ve druhé 
pak menší muzeum věno-
vané spisovateli Bohumilu 
Hrabalovi. Ještě přede dvěma 
lety pivovar počítal s výstav-
bou nejen restaurace, ale 
i hotelu. Z plánů však sešlo, 
neboť pivovar kvůli změnám 
v projektu i územním plánu 
nakonec nezískal potřebnou 
dotaci.

„Absenci pivovarské re-
staurace stále chápeme jako 
obrovský dluh vůči veřej-
nosti. Každý den sem zavítá 
několik exkurzí a rády by zde 
šly na oběd nebo na ochut-
návku piva. Tuto přidanou 
hodnotu k exkurzím zatím 
nejsme schopni nabídnout,“ 
řekl deníku E15 ředitel a ma-
jitel pivovaru Pavel Benák.

Restaurace bude men-
ší investicí než původně 
plánovaný hotel za padesát 

milionů, vyjít by mohla asi 
na deset milionů. Kdy by 
mohla restaurace vzniknout, 
to se podle Benáka zatím říct 
nedá. Letos totiž nymburský 
producent piva investoval 
šedesát milionů do nové linky 
na stáčení piva do plechovek 
a potřebuje kvůli vyššímu od-
bytu zvětšit i ležácké sklepy. 
„Musíme to dokončit a pak 
se trochu oklepeme. Dříve 
než příští rok tak restaurace 
nebude,“ dodal Benák.

Jak původní, tak nyněj-
ší plán se týká přestavby 
přízemního objektu vedle 
hlavního vstupu, v němž se 
nyní nachází malá firemní 
prodejna. Právě v tomto ob-
jektu měl na počátku dvacá-
tých let Hrabalův nevlastní 
otec a správce pivovaru byt, 
v němž budoucí literát trávil 
dětství. Nejdříve však bude 
podle Benáka nutné celý ob-
jekt zvýšit a znovu zastřešit. 
Samotná restaurace by moh-
la zabrat asi třetinu objektu, 
muzeum pak další část.
 RozhoVoR str. 10–11

Pivovar nymburk 
chystá restauraci

Jaroslav Matějka

Úspěšný příběh tuzem-
ského autoprůmyslu 
pokračuje. Letos by měl být 
překonán loňský rekord ve 
výrobě osobních aut, který 
činil 1,3 milionu. Uvedl to 
šéf Sdružení automobilové-
ho průmyslu Martin Jahn.   

Loni vyjelo z českých 
závodů o 4,2 procenta více 
osobních automobilů než 
předloni, u nákladních 
automobilů růst dosáhl 
3,5 procenta, u autobusů 
16,0 procenta a u moto-
cyklů 60,6 procenta. Ve 

světovém měřítku zaujalo 
Česko 16. místo a patřilo do 
špičky v produkci osobních 
vozů a autobusů na počet 
obyvatel. Největší zásluhu 
na loňském výsledku měla 
Škoda Auto s podílem  
56,7 procenta, HMMC No-
šovice měla 26,4procentní 
a TPCA Czech 16,9procentní 
podíl.

Obrat odvětví v Čes-
ku loni poprvé překonal 
magickou hranici jednoho 
bilionu korun. Export tvořil 
85 procent tržeb. 

Autor je spolupracovníkem redakce

Autoprůmysl je  
na cestě k rekordu

kombinát Schneider. Dlouhé 
roky byl v tuzemsku rovněž 
vrcholovým manažerem 
společnosti Procter & Gam-
ble, naposledy řídil obchod 

v Karlovarských minerálních 
vodách.   

Krajný se bude nově 
věnovat jen strategickému 
řízení společnosti z pozice 
jejího prezidenta. „Věřím, 
že Milanova přítomnost 
nám pomůže udržet náskok 
před konkurencí, a to nejen 
v podobě obratu, ale i podílu 
na trhu a distribuci,“ uvedl 
Krajný. 

Žák je druhou významnou 
posilou sítě za posledních 
šest měsíců. Na konci loňské-
ho roku začal s Re/Maxem 
spolupracovat Petr Pečenka, 
bývalá přední postava Škody 
Auto. U realitních zprostřed-

kovatelů dostal na starosti 
rozvoj franšízové sítě. 

Z Re/Maxu navíc po sedmi 
letech odešel jeho výkonný 
ředitel Hanuš Němeček. 
Podle informací deníku E15 
jeho pravomoci zdaleka 
nebyly takové, jaké bude mít 
nyní Žák. Němeček se po 
odchodu z nemovitostí stal 
šéfem agentury Typ Agency. 
V ní ještě před příchodem 
do Re/Maxu šéfoval obcho-
du. Agentura se mimo jiné 
věnuje ubytovávání filmo-
vých a hudebních hvězd při 
koncertech nebo filmování 
v Česku.  Rozhovor s Davidem  
 Krajným čtěte na E15.cz

PosilA. Milan Žák v nejvyšší 
výkonné funkci nahradí majitele 
realitní sítě Krajného. 
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liDsKá bRzDA. Výrobu aut by do budoucna mohl omezit nedo-
statek zaměstnanců. V příštích letech jich bude třeba až 52 tisíc.
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n V anglické nejvyšší 
fotbalové soutěži se 
proti ostatním evrop-
ským ligám točí zdale-
ka největší peníze. 

Jan Pavec

Týmům anglické Premier 
League se po mnoha letech 
daří dosahovat pozitivních fi-
nančních výsledků. Fotbalové 
kluby se proto stávají zajíma-
vou investicí. Podle analytiků 
změny majitelů přijdou do 
konce roku, očekává se hlavně 
příchod čínského kapitálu.

Kluby anglické nejvyšší 
soutěže byly do roku 2013 
v kombinované ztrátě 14 let 
po sobě. Bodem obratu byly 
nové smlouvy na vysílací 
práva. V minulém tříletém 
období se celkový objem pe- 
něz od televizních společnos-
tí zdvojnásobil na 5,5 mi- 
liardy liber (přibližně 192 mi- 
liard korun). Kluby se navíc 
mohou těšit na ještě štědřejší 
finanční nadílku. V následu-
jících třech sezonách si totiž 

anglické kluby 
lákají investory, 
vrátily se k zisku

Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,411

Čína 1 3,672

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,605

Japonsko 100 22,166

Kanada 1 18,433

Maďarsko 100 8,635

Norsko 1 2,896

Polsko 1 6,157

Rusko 100 36,025

Švédsko 1 2,908

Švýcarsko 1 24,437

Turecko 1 8,198

USA 1 24,167

Velká Británie 1 34,941

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 2. 6. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 60,50 -4,27

ČEZ 445,90 0,38

Erste Bank 637,10 -0,70

Fortuna 87,00 2,35

Kofola 441,90 0,05

KB 950,20 0,23

Moneta 75,00 -1,32

O2 CR 233,00 -0,77

Pegas 816,00 -0,44

Philip Mor. ČR 12 520,00 0,99

PLG 206,20 0,00

TMR 648,00 1,25

Unipetrol 179,90 0,62

VIG 536,00 0,96

Celkový objem (v tisících korun) 409 930,16

Akcie na pražské burze 2. 6. 2016 

zkratka do lékárny. Muži v Polsku, kteří jsou nespokojení 
se svou erekcí, už nemusí chodit k lékaři pro předpis.
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Adéla Čabanová

V Polsku je od konce května 
k dostání lék na podporu 
erekce v lékárnách bez lé-
kařského předpisu. Jedná se 
o přípravek MaxOn polské-
ho výrobce Adamed, který 
obsahuje stejnou účinnou 
látku jako známý originální 
lék Viagra. „Naše skupina se 
rozhodla uvést na trh lék na 
erektilní dysfunkce, dostup-
ný bez lékařského předpisu, 
jako první výrobce v Evropě 
a druhý na světě,“ zdůraz-
ňuje polská firma. První 
zemí, kde je náhrada viagry 
dostupná bez receptu, se stal 
v roce 2014 Nový Zéland.

Prodej bez receptu je pro 
MaxOn konkurenční výho-
dou proti ostatním lékům 
se stejnou látkou. „Jedná 
se o poměrně přelomovou 
událost, která může ovlivnit 
i další výrobce a celý farma-
ceutický trh,“ uvedl Martin 
Dočkal z odborného serve-
ru Apatykář, který zprávu 
přinesl jako první.

Léky, jako je viagra, 
zůstávají ve většině zemí 
dostupné jen po návštěvě 
lékaře kvůli možným nežá-
doucím účinkům. Na druhé 
straně stojí argument, že 
se kvůli této bariéře muži 
mohou více obracet na 
nebezpečný černý trh s léky 
na podporu erekce.

V Polsku musí zákazník 
před zakoupením příprav-
ku MaxOn vyplnit dotazník 
ohledně zdravotního stavu. 
Ten má pomocí 25 otázek 
odhalit, jestli muž nepatří 
do rizikové skupiny. Pokud 
zaškrtne, že trpí některou 
z uvedených nemocí, je 
mladší 18 let nebo užívá 
určitá léčiva, nemůže 
přípravek bez konzultace 
s lékařem užívat.

V roce 2014 se světový trh 
s léky na podporu erekce 
odhadoval na 4,4 miliardy 
dolarů. S příchodem dalších 
levnější kopií originálních 
léků očekávají výrobci 
pokles zisků.

Poláci mají obdobu 
viagry bez receptu

Prodej léku na podporu erek- 
ce v polských lékárnách bez 
receptu ovlivní skupinu 
Dr. Max. Ta chce v Polsku uvést 
svůj přípravek se stejnou lát- 
kou. Nejspíš ale ne bez recep- 
tu. „Jsme k tomu opatrní jako 
ke všem krokům, které před-
stavují riziko pro pacienta,“ 
řekl mluvčí Michal Petrov. Pod-
le českého lékového ústavu 
mají nadále zůstat přípravky 
s látkou, již obsahuje viagra, 
vázané na recept. Lidi v dosa- 
hu hranic může lákat nákup 
v polských lékárnách.

Český krok
na náročný trh

Kombinované zisky před 
zdaněním /v mil. liber/

 Pramen Companies House 

10/11 11/12 12/13 13/14 14/15

-375

-246

-316

187

121

tyto organizace rozdělí za 
sportovní přenosy celkem 
8,3 miliardy liber. 

Díky těmto dodatečným 
příjmům jsou anglické fotba-
lové týmy v posledních dvou 
letech před zdaněním v zisku. 
Ten v sezoně 2014/2015 do- 
sáhl 121 milionů liber. Z dva- 
ceti týmů bylo v černých 
číslech 14 manšaftů. Společ-
nost Deloitte v příštím roce 
odhaduje zdvojnásobení 
celkového zisku všech klubů 
díky vyšším příjmům z vysíla-
cích práv na miliardu liber.

„Po dvaceti letech vysokých 
tržeb a špatných konečných 
výsledků nastává ve financích 
Premier League nová éra,“ 
řekl listu Financial Times 
Dan Jones z poradenské 
společnosti Deloitte. „Týmy 
byly pro zahraniční investory 
vždycky atraktivní, kupovali 
je ale hlavně z emocionálních 
důvodů nebo kvůli prestiži. Se 
stabilními zisky ovšem budou 
představovat i životaschopné 
finanční aktivum.“

Očekává se hlavně příchod 
Číňanů. Čínská Recon Group 
sice už v květnu koupila 
birminghamskou Aston Villu, 
historický držitel několika 
titulů ovšem právě sestupuje, 
a tak si Anglie bude muset na 
první čínský vstup do nejvyš-
ší soutěže ještě počkat.

V Premier League se 
oproti ostatním evropským 
soutěžím točí zdaleka nej-
větší peníze. Pětka nejlépe 
vydělávajících anglických 
týmů vydělává dvojnásobek 
proti svým španělským pro-
tějškům, byť  jsou mezi nimi 
giganty jako CF Barcelona 
a Real Madrid.  více e15.cz



n Setkání kartelu 
OPEC vzbuzovalo 
nové naděje, že koneč-
ně dojde k nastavení 
produkčních kvót na 
ropu. Írán však hro-
madné kvóty stále 
odmítá. 

Arsen Lazarevič

Jen dva měsíce po „krizovém 
ropném“ setkání v katar-
ském Dauhá se včera kartel 
OPEC sešel znovu, tento-
krát ve Vídni. A  znovu bez 
výsledku, tedy bez dohody 
ohledně snížení produk- 
čních kvót na ropu.

Hlavní příčinou je přede-
vším rivalita Íránu a Saúdské 
Arábie na světových trzích 
s ropou. Zatímco Saúd- 
ská Arábie se snížení kvót 
nebrání, Írán kvóty přijmout 
nechce.  

„Důvody přetrvávají stále 
stejné, a to je postoj Íránu, 
který chce po zrušení em-
barga navýšit svoji produkci 
na předsankční úroveň. 
Tento postup mi přijde 
logický a domnívám se, že 
i trh vnímá, že Írán aktuálně 
není a nebude připraven 
zaujmout kladný postoj k ja-
kémukoli zamezení rozšíření 
vlastní těžby,“ uvedl Milan 
Vaníček, hlavní analytik 
J&T Banky. Dohodě nevěřili 

ani spekulanti, cena ropy 
v posledních dnech mírně 
klesala.

Spekuluje se také o tom, 
že některým členům kartelu 
OPEC současná ceny ropy 
vyhovuje. Nynější cena 
jim umožnuje „odstavit“ 
i těžaře břidlicové ropy 
v USA, u kterých těžba není 
při současných cenách ropy 
stále rentabilní: „Samozřej-
mě se jedná o lepší ceny, než 
tomu bylo na začátku roku, 
kdy jsme viděli několika-
letá minima od roku 2004. 
A pro některé producenty je 
to určitě úroveň, se kterou 
dokážou relativně dobře 
pracovat. Nicméně jsou zde 
i takoví producenti, pro něž 
je současná cenová úroveň 
sice lepší, ale stále nedosa-
huje takové výše, při které by 
daní producenti mohli říci, 
že se cítí komfortně. Záleží 
na produkčních nákladech, 
které má daný producent,“ 
dodal Vaníček. 

oPeC se znovu nedohodl  
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Cílem semináře je co nejpraktičtější a nejsrozumitelnější formou seznámit účastníky semináře se základy  
problematiky zadávání veřejných zakázek a s hlavními změnami, které přináší nový zákon o zadávání veřejných  
zakázek, jehož účinnost nastane již 1. 10. 2016. Budeme se zabývat i metodikami k veřejným zakázkám,  
na jejichž vzniku se podílí i HK ČR, a které zadavatelům i dodavatelům umožní jejich efektivní soutěžení.

Termín a místo konání: 15. června 2016, 9.00–13.00 hodin (registrace 9:00–9:20 hodin)
Hospodářská komora České republiky, Florentinum (recepce A), Na Florenci 2116/15, Praha 1

Program:

Zahájení semináře – úvodní slovo 
Mgr. Irena Bartoňová Pálková, viceprezidentka HK ČR

Představení nového zákona – změny proti stávající úpravě, hlavní novinky, upozornění na možné 
výkladové problémy 
JUDr. Markéta Schormová, vedoucí odd. legislativy, informací a poradenství HK ČR

Možnosti dodavatelů dle nového zákona  
Vladimír Studnička, vedoucí odd. metodické podpory programů MMR

Novinky v dozorové činnosti ÚOHS v oblasti veřejných zakázek
JUDr. Josef Chýle, Ph.D., místopředseda Úřadu pro ochranu hospodářské soutěže 

Hodnocení nabídek – změny v kvalifikaci, posouzení a hodnocení nabídek, vítězství v rámci veřejné 
zakázky a následné dokumenty
Mgr. Kateřina Koláčková, ředitelka firmy OTIDEA, poradenské společnosti zabývající se veřejnými 
zakázkami

Cena: 1 390 Kč bez DPH; 1 090 Kč bez DPH pro členy HK ČR 
V případě Vašeho zájmu se prosím registrujte nejpozději do 9. června 2016 na e-mail: suva@komora.cz

www.komora.cz

Hospodářská komora České republiky  
si Vás dovoluje pozvat na
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ECB nezměnila sazby

Evropská centrální banka 
(ECB) ponechala základní 
úrokovou sazbu na nule. 
Banka však zlepšila odhad 
růstu ekonomiky eurozó-
ny, měla by se také zvýšit 
i inflace. „Inflace zůstane 
v nejbližších měsících 
pravděpodobně velmi 
nízká nebo záporná, než 
se ve druhé polovině roku 
2016 zotaví,“ uvedl šéf ECB 
Mario Draghi. 

Soukromý sektor v USA 
zklamal analytiky 
Soukromníci ve Spojených 
státech vytvořili v květnu 
přibližně 173 tisíc nových 
pracovních míst. Vyplývá to 
z údajů soukromé organiza-
ce ADP. Analytici však oče-
kávali, že bude vytvořeno 
175 tisíc nových pracovních 
míst. V dubnu vzniklo zhru-
ba 166 tisíc míst, trh však 
očekával jen 156 tisíc. 

Slovákům zlevní plyn 

Domácnosti na Slovensku 
se mohou těšit na zlevnění 
plynu v průměru o 4,87 pro- 
centa. Zprávu oznámil tam-

ní energetický regulační 
úřad ÚRSO. V letošním roce 
se přitom cena plynu už 
jednou snižovala na začát-
ku roku, kdy ceny poklesly 
v průměru o 3,6 procenta. 

Nizozemsko vyšetřuje 
firmy kvůli podvodům
Nizozemské úřady pro-
hledaly deset míst v rámci 
vyšetřování, ve kterém 
šestice nizozemských firem 
a jejich ředitelé čelí pode-
zření z účasti na podvodech 
prostřednictvím poštovní 
služby. Oznámila to včera 
nizozemská prokuratu-
ra. Názvy společností ale 
nesdělila. 

Prodej vozů v Německu 
vzrostl o 12 procent
Prodej nových osobních 
automobilů v Německu 
v květnu meziročně vzrostl 
o 11,9 procenta na zhruba 
287 tisíc vozů. K dvoucifer-
nému vzestupu dopomohl 
růst poptávky i vyšší počet 
prodejních dní. Prodej 
osobních aut v EU v dubnu 
stoupl o 9,1 procenta na 
1,27 milionu vozů a dostal 
se nejvýše za osm let. /čtk/

Krátce

světové ceny potravin v květnu rostly čtvrtý měsíc po 
sobě. Jejich úhrnné měřítko je už zhruba 3,5 procenta nad 
lednovým sedmiletým minimem, stále je však sedm procent 
pod loňským květnem a třetinu pod historickými maximy roku 
2011. Uvedla to Organizace OSN pro výživu a zemědělství.

ceNy POtrAviN rOStOU
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n Rezoluce vzešlá ze 
Spolkového sněmu 
poškodila turecko-ně-
mecké vztahy. Turec-
ký velvyslanec v Ně-
mecku byl odvolán do 
Ankary.

Masakry Arménů Osmany 
v roce 1915 byly genocidou. 
Označil je tak včera německý 
Spolkový sněm. Schválená 
rezoluce přiznává, že svůj 
díl odpovědnosti za tehdejší 
události neslo jako spojenec 
Osmanské říše i Německo, 
jež o masakrech vědělo, ale 
nezasáhlo proti nim.

Rezoluci podpořila velká 
většina poslanců ze všech 
parlamentních frakcí. Jedná-
ní sněmu sledovala na galerii 
velká skupina Arménů, kteří 
po hlasování zdvihli papíry 
s nápisem „děkujeme“.

Poslanci při projednává-
ní rezoluce zdůraznili, že 
nechtějí obviňovat vládu 
Turecka, které je nástupnic-
kým státem Osmanské říše.
„Současná turecká vláda 
není odpovědná za to, co se 
stalo před sto lety. Má však 
odpovědnost za to, jak se 
s tehdejšími událostmi bude 
zacházet dál,“ řekl předseda 

Vraždění arménů Osmany 
je genocida, vyhlásili němci

sněmu Norbert Lammert. 
Turecký premiér Binali Yil-

dirim ještě před hlasováním 
ve Spolkovém sněmu varoval, 
že rezoluce bude tvrdou 
zkouškou přátelství mezi 
Německem a Tureckem.

Dění po jejím vyhlášení 
to jen potvrdilo. Turecko 

odvolalo svého velvyslance 
v Německu ke konzultacím. 
Prezident Recep Tayyip Er-
dogan okamžitě vyhlásil do 
světa, že dokument Spolko-
vého sněmu bude mít vážné 
dopady na turecko-německé 
vztahy.

O výrazném zhoršení vzta-

hů hovořil i mluvčí turecké 
vládnoucí Strany spravedl-
nosti a rozvoje (AKP) Yasin 
Aktay. Strana plánuje před-
ložit v tureckém parlamentu 
deklaraci odsuzující rezoluci 
Spolkového sněmu. Svou 
reakci na Twitteru umístil 
také šéf turecké diplomacie 

Mevlüt Çavusoglu. „Způsob, 
jakým uzavřít temné stránky 
ve vlastní historii, není v tom, 
že se pošpiní historie jiných 
zemí nezodpovědným a ne-
podloženým rozhodnutím 
parlamentu,“ napsal.

To Arménie rezoluci vřele 
uvítala. Arménský ministr 
zahraničí Edvard Nalbandjan 
řekl, že Německo „významně 
přispělo nejen k meziná-
rodnímu uznání a zavržení 
arménské genocidy, ale také 
k univerzálnímu boji za 
prevenci genocidy a zločinů 
proti lidskosti“.

Jako z jiného světa pak 
zaznělo z Berlína: „Vztahy 
Německa a Turecka jsou na-
vzdory některým názorovým 
rozdílům široké a silné.“ Pro-
hlásila to německá kancléřka 
Angela Merkelová na tiskové 
konferenci, která se konala 
krátce poté, co Spolkový 
sněm uznal masakr Arménů 
Osmanskou říší za genocidu. 
/čtk, hý/   Sledujte E15.cz

O SPOLUVinĚ. Předseda Zelených Cem Özdemir, který je tureckého původu, včera v Bundestagu 
zdůraznil, že Německo mělo jako někdejší spojenec Osmanské říše podíl odpovědnosti za vraždění 
Arménů. Má proto podle něj morální povinnost usilovat o narovnání vztahů mezi Tureckem a Arménií.
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V Turecku je použití termínu 
genocida pro označení událos-
tí z roku 1915 trestné a země, 
které jej používají, Ankara kriti-
zuje. Masakry Arménů za první 
světové války za genocidu 
oficiálně uznaly více než dvě 
desítky zemí, včetně Francie, 
Ruska či Argentiny. Příslušnou 
rezoluci přijal i Evropský parla-
ment, o genocidě loni hovořil 
i papež František.

zakázané 
slovo

Merkelová chce, aby 
Británie zůstala v EU
Německo chce, aby Británie 
zůstala součástí EU. Po 
setkání s šéfem NATO Jen-
sem Stoltenbergem to řekla 
německá kancléřka Angela 
Merkelová.

V táboře na Lesbosu se 
porvali migranti 
Desítky lehce zraněných si 
vyžádaly nejnovější nepo-
koje v uprchlickém táboře 
Moria na řeckém ostrově 
Lesbos. Střetli se migranti 
z Afghánistánu a Pákistá-
nu, při potyčkách začaly 
hořet i stany a jeden z 
obytných kontejnerů. /čtk/

Krátce

Ve Francii pokračují stávky 
na protest proti reformě 
pracovního práva. Zasažena 
je několik dnů i železniční 
doprava, kde včera nejezdila 
polovina vlaků. Narušen je 
částečně provoz u příměst-
ských vlaků, ale v této souvis-
losti mají svůj vliv i lokální 
záplavy, které kvůli vydatným 
dešťům zasáhly zejména 
pařížský region.Na ostatních 
meziměstských linkách jezdil 
každý třetí vlak.

Francouzský ministr 
dopravy Alain Vidalies 
oznámil, že provoz v paříž-
ském metru je normální (to 
bylo však ještě před tím, než 
dešti zvednutá hladina Seiny 

přinutila státní dráhy SNCF 
preventivně zastavit provoz 
na lince C expresní podzemní 
dráhy RER v blízkosti řeky). 
Vláda doufá, že nedojde k na-
rušení fotbalového šampio-
nátu Euro 2016, který začne 
za týden. Den po zahájení 
mistrovství chtějí zahájit 
několikadenní stávku piloti 
společnosti Air France.

Pod vedením CGT narušují 
stávky i provoz většiny rafi-
nerií a některých jaderných 
elektráren. Reuters přesto 
soudí, že se centrála dostává 
do stále větší izolace ve své 
snaze vynutit si na vládě, 
aby stáhla reformu pracovní-
ho práva. /čtk/

Francouzi bojují o zákoník práce

Odmítají. Takhle vypadá reakce marseillských zaměstnanců na 
snahu socialistické vlády reformovat zákoník práce s nadějí, že se 
podaří snížit nezaměstnanost, která je na deseti procentech.
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n Už pět let je Sýrie 
sužována válkou. Sta-
tistiky mrtvých každý 
den rostou. Ne všichni 
však zemřou v boji. 
Umírají i civilisté.

Spojené státy, Británie 
a Francie vyzvaly OSN, aby 
začala shazovat humanitární 
pomoc Syřanům v obléha-

ných oblastech z letadel. Rada 
bezpečnosti OSN má o letec-
kých shozech do Sýrie jednat 
dnes. Podle tří zmíněných 
zemí syrská vláda nerespek-
tovala původní dohodu, podle 
níž měla do 1. června umožnit 
pozemní distribuci pomoci.

V Daráji u Damašku jsou 
od roku 2012 bez dodávek 
potravin asi čtyři tisíce lidí. 
Ve středu tam sice dorazil 
konvoj OSN, ale podle stani-

ce BBC vezl jen menší množ-
ství léků a žádné potraviny.

Mluvčí amerického minis-
terstva zahraničí John Kirby 
řekl, že trvalé a pravidelné 
zásobování je třeba zajistit 
pro stovky tisíc Syřanů. 
O způsobu dopravy této 
pomoci ze vzduchu se Spo-
jenými státy jednal Světový 
program pro výživu (WFP).

To, že syrská vláda 
umožnila do stanoveného 
1. června distribuci pouze 
minimální pomoci, označil 
britský ministr zahraničí 
Philip Hammond za cynické.  
„I když jsou shozy ze vzdu-
chu složité, nákladné a ris-
kantní, jsou nyní poslední 
možností, jak zmírnit lidem 
utrpení v obležených oblas-
tech,“ řekl Hammond.

WFP v únoru zajistil shoz 
21 balíků s pomocí do Dajr 
az-Zauru na východě Sýrie, 
tato akce však nebyla úspěš-
ná. Deset balíků se ztratilo, 
sedm spadlo mimo území 
obývané civilisty a čtyři se 
poškodily. Od února se pak 
podařilo dostat do města 
opět letecky 44 zásilek s rýží 
a konzervami pro 100 tisíc 
lidí. /čtk/

USa, Británie a Francie 
žádají o pomoc Syřanům

 Denní seriózní 
zprávy z ekonomiky, 
politiky a byznysu.

 www.e15.cz

 denikE15  @E15news

na jednom
místě!

  To 
podstatné
pro vás
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POmOc můžE i zranit. V 19 obléhaných oblastech Sýrie je přes 
půl milionu lidí, kteří potřebují humanitární pomoc. Se shozy jsou 
ale spojeny problémy. Mnoho lidí žije v hustě obydlených aglome-
racích a padající velké zásilky by mohly lidi na zemi zranit.
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Chorvatsko už nadále nebu-
de blokovat otevření dalších 
kapitol v přístupových 
rozhovorech o budoucím 
členství Srbska v Evropské 
unii. Záhřeb další jednání 
vetoval začátkem dubna 
kvůli sporu o srbský zákon 
týkající se stíhání válečných 
zločinců, jeho výhrady se ale 
nyní podařilo rozptýlit. Dvě 
nové kapitoly přístupových 
jednání týkající se justičního 
systému a základních práv 
a svobody a bezpečnosti se 
původně měly otevřít v dub-
nu, kvůli nesouhlasu Chor-
vatska se tak ale nestalo.

Chorvati, kteří do EU 
vstoupili v roce 2013, už dří-

ve podmínili otevření těchto 
kapitol změnou srbského 
zákona o válečných 
zločinech. Ten Bě-
lehradu umožňu-
je stíhat osoby 
podezřelé 
z válečných 
zločinů 
spáchaných 
i mimo 
srbské území. 
Dotknout se 
tak může i chor-
vatských občanů, 
kteří podle Bělehra-
du spáchali během války 
v letech 1991 až 1995 zločiny 
na srbském obyvatelstvu na 
východě Chorvatska.

Ačkoli Srbsko zákon ne-
změnilo, souhlasili zástupci 

Chorvatska během 
jednání s kompro-

misem, který sli-
buje zahrnout 

jejich postoj 
do společného 
vyjednávací-
ho mandátu 
EU.

Srbská mi-
nistryně pro ev-

ropskou integraci 
Jadranka Joksimovi-

čová nyní předpokládá, 
že jednání o dalších kapito-
lách přístupových rozhovorů 
by se mohlo otevřít 23. nebo 
24. června. /čtk/

chorvatsko už není proti 
vstupu Srbska do EU  

Jednání 
o dalších kapitolách 

srbských přístupových 
rozhovorů by se mohlo

otevřít
23. nebo 24. června.



Hrabalovi jednou 
postavíme muzeum
n Ředitelem a majitelem Pivovaru 
Nymburk se stal Pavel Benák přesně 
před dvaceti lety. „Mnohokrát jsem 
si tehdy říkal, jestli jsem do toho měl 
jít, nebo ne. Ale ukázalo se, že to bylo 
správné řešení, protože dnes patří náš 
pivovar mezi ty lepší,“ říká.

Dušan Kütner

 Bohumil Hrabal měl 
předloni výročí sto let od 
narození. Poznali jste to na 
zájmu či prodejích?
Na prodejích jsme to nepo-
znali, i když jsme měli rok 
2014 dobrý. K výročí jsme ale 
pořádali řadu akcí, tak pově-
domí o Hrabalovi a souvis-
losti s naším pivovarem snad 
narostlo a jeho příznivci se 
sem kvůli tomu jezdili dívat. 
V médiích se o výročí hovoři-
lo, vědělo se, že tady žil a že 
tady má pamětní desku ve 
výši, kam dočůrají psi, jak si 
sám přál. Zájem návštěvníků 
byl, to ano, ale podle nás by si 
zasloužil ještě větší.

 Bylo složité získat od 
Hrabala souhlas k používá-
ní názvů piv jako Postřižin-
ské pivo, Pepinova desítka, 
Francinův ležák a další?
Tehdy na počátku devade-
sátých let se pivovar snažil 
nabízet své pivo pod názvy 
jako Polaban nebo Nymbur-
ská desítka. Už tehdy jsem 
u toho byl a vím, co si o tom 
naši potenciální zákazníci 
mysleli. Reakce byly takové 
jako Polaban? Tam se po 
světové válce kopala první 
liga. Dámy říkaly: To je tex-
tilka, šijí se tam nějaké věci. 
A další řekli: Tak vy berete 
vodu z Labe? To nechce-
me. Řekli jsme si, že s tím 
musíme něco udělat. Tehdy 
nás napadlo – vždyť tady 
máme spojení s Hrabalem 
a vůbec jej nevyužíváme. 
V těch letech ale Hrabal do 
Nymburka vůbec nejezdil 

| 10 | PátečNí ROZHOVOR s majitelem Pivovaru Nymburk Pavlem beNákem

by se k tomu nemohl hlásit 
pivovar, kde vznikl takový 
krásný film.

 Proč se film nenatáčel 
přímo v Nymburku?
Měli jsme smůlu, přestože 
sem Bohumil Hrabal režiséra 
Jiřího Menzela samozřejmě 
přivedl. Ale pivovar byl tehdy 
(v roce 1980 – pozn. red.) za 

 Jak velká byla odměna?
Nízká. Kdo znal Hrabala, 
tak asi ví, že peníze měl, ale 
nepotřeboval je.

 Alespoň řádově?
Miliony to nebyly.

 Samotný film Postřižiny 
se ale natáčel v pivovaru 
v Dalešicích, před lety 

obnoveném, který se rovněž 
snaží připomínat svou pro-
pojenost s filmem. Nakolik 
jsou pro vás konkurencí?
Název Postřižinské pivo 
máme chráněný. Pokud vím, 
tak autorská práva a naše 
ochranné známky nepoško-
zují, takže není důvod nějak 
proti nim bojovat. Český 
národ je národ pivní, tak proč 

a do pivovaru tak jednou za 
pět let. Zkontaktovali jsme se 
s ním a vyslovili náš záměr.

 Existovalo více variant?
Ano. Jedna z nich byla, že by 
se pivo jmenovalo Pábitelské. 
A Hrabal řekl: Postřižinské, 
to je nejlepší. Uzavřeli jsme 
pak smlouvu, že všechna 
naše piva se mohou nazývat 
Postřižinské. Udělali jsme 
první návrh etiket, jako 
je právě Pepinova desítka 
a Francinův ležák. Tehdy byla 
i Doktorova osmička. Etikety 
byly malované a Hrabal se 
k nim vyjadřoval. Zajímavos-
tí je, že původně byl na desít-
ce Pepin namalovaný s fousy. 
To se mu nelíbilo, protože 
Pepin prý žádné fousy neměl. 
Tak jsme to opravili. A vznik-
lo Postřižinské pivo.

 Jak je to dnes, když už 
Hrabal nežije?
Tehdy se to celé vyřešilo 
jednorázovou odměnou panu 
Hrabalovi. V polovině deva-
desátých let jsme pak názvy 
přihlásili na patentový úřad 
a nyní je máme zapsány jako 
ochranné známky. 

 Název Postřižinské 
pivo máme chráněný. 
Český národ je národ 
pivní, tak proč by se 
k tomu nemohl hlásit 
pivovar, kde vznikl 
takový krásný film.



kal, jestli jsem do toho měl jít, 
nebo ne. Ale po dvaceti letech 
se ukázalo, že to bylo správné 
řešení, protože dnes patří náš 
pivovar mezi ty lepší.

  Jak dlouho jste úvěr na 
koupi pivovaru splácel?
Asi šest až osm let. Ale aby to 
nebylo zase tak jednoduché, 
loni jsme udělali naši největší 
investici ve výši šedesát 
milionů korun do linky na 
stáčení piva do plechu. 
Takže po letech znovu máme 
investiční úvěr. Je to opět na 
dlouhou dobu, ale věříme, že 
do nějakých sedmi osmi let 
to splatíme.

 Linku na pivo stáčené do 
plastu nechystáte?
Určitě ne. Pivovar naší 
velikosti si nemůže dovolit 
stáčet pivo ještě do plas-
tových obalů. Ale ani toho 
nejsem příznivcem, nelíbí se 
mi to. Pivo si to nezaslouží. 
Zaslouží si něco lepšího, než 
je plast.

 Jste jeden z mála výrob-
ců piva pro obchodní řetěz-
ce a jejich privátní značky, 
který se přitom na obalech 
nebojí uvádět své jméno. Co 
vás k tomu vede?
Nemáme se za co stydět. Pivo 
je uvařeno stejnou technolo-

gií a jsou tam stejné suroviny, 
jako dáváme i do našeho 
výčepního piva. Rozdíl je jen 
v tom, že to není dvanáctka, 
ale pivo, které má 3,7 procen-
ta alkoholu, neboť dáváme 
do várky o něco méně sladu. 
Ale to je jediný rozdíl. Jestliže 
má toto pivo ležet ve sklepě 
21 dnů, tak tam také leží. 
Samozřejmě nejsme rádi, 
když je kvalita piva degra-
dována příliš nízkou cenou. 
Ale to je věcí obchodníka, ne 
naší. Ekonomice pivovaru jen 
prospěje, když naše kapacity 
více využijeme.

run, ve druhé jsme to snížili 
asi na třicet, ale stejně jsme 
neuspěli. Stále však cítíme, 
že je to obrovský dluh vůči 
veřejnosti, že nám pivovar-
ská hospoda chybí.

 To už ale řešíte několik 
let?
Ano. Jenže v okamžiku, 
kdy jsme na dotaci mohli 
dosáhnout, nám to nepovo-
lil stavební úřad. Prý jsme 
v průmyslové zóně a v ní se 
hotel stavět nesmí. Muse-
li jsme požádat o změnu 
územního plánu, což zabralo 
tři roky. No a než jsme dostali 
stavební povolení, tak byly 
pryč štědré doby, kdy Středo-
český kraj dával na podobné 
věci v rámci regionálního 
operačního programu 
stovky milionů. Chceme tam 
přitom nejen hospodu, ale 

prvé v provozu, za druhé byl 
příliš moderní. A za třetí se 
v té době hned vedle pivo-
varu stavěla velká budova 
moderní sladovny. Proto se 
to nedalo uskutečnit.

 V souvislosti s před-
loňským stým výročím 
spisovatelova narození se 
poněkud nechvalně pro-
slavilo místní gymnázium, 
když jeho studenti odmítli 
pojmenovat školu právě po 
Hrabalovi s tím, že to byl 
ochlasta a pro společnost 
nic neudělal. Co jste na to 
říkal?
Bylo mi z toho docela smut-
no. Nevím, jaký podíl na tom, 
jak to dopadlo, měla škola. 
Samozřejmě když se snažíte 
něco sdělit mladé generaci, 
tak se začne bránit. To je při-
rozené. Spíše bylo zajímavé, 
že nedokázali studentům 
říct, že nebyl ochlasta a člo-
věk, který propadl ve škole. 
Ale naopak že je to druhý nej-
více překládaný český autor. 
V Maďarsku říkají, že Hrabal 
byl Maďar, jenom že psal čes-
ky. Znají ho v Americe i v zá-
padní Evropě. A kdyby s ním 
měl někdo to štěstí mluvit, 
tak by poznal, že Hrabal byl 
velice inteligentní člověk. Měl 
neuvěřitelně široké spektrum 
témat, o kterých se s ním 
dalo diskutovat. A to mluvím 
i ze své zkušenosti.

 On toho ale často moc 
nenamluvil, ne?
Navázat s ním dialog na 
nějaké téma bylo velmi těžké. 
Pořád jej někdo s něčím 
obtěžoval a otravoval, stále 
po něm něco chtěli. Jezdíval 
jsem tehdy za ním do Kerska. 
I když jsme byli domluveni, 
že přijedu, tak jsem se ne-
směl nechat vyhodit a vyčkat, 
až přijde na lepší myšlenky. 
Teprve pak byl ochoten si 
se mnou sednout na lavičku 
a probrat to.

 Přede dvěma lety jste 
chtěli začít stavět hotel s re-
staurací. Jak to dopadlo?
Zatím nijak. Jedná se 
o dlouhou přízemní budo-
vu u vjezdu do pivovaru po 
pravé straně. Právě v ní byl 
byt správce a Hrabal v něm 
jako dítě vyrůstal. Máme 
projektovou dokumentaci 
a stavební povolení, nicméně 
jsme nebyli úspěšní v žádosti 
o grant.

 Jak velká to měla být 
investice?
Rozpočet jsme měli v první 
fázi na padesát milionů ko-
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Vystudoval 
Provozně 
ekonomickou 
fakultu 
Vysoké školy 
zemědělské 
v Praze. Po vojně nastoupil 
do zemědělského družstva 
ve Viticích. Do Pivovaru 
Nymburk nastoupil v roce 
1985 jako ekonom. Má dceru 
právničku, syn vystudoval 
rovněž ekonomické zaměření 
a pracuje pod otcem 
v Pivovaru Nymburk. 

Pavel 
Benák (55)
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i malé muzeum věnované 
Hrabalovi. Budeme to proto 
řešit z vlastních zdrojů, ale 
postupně v několika etapách.

 Vy sám už jste v pivo-
varu v Nymburku dlouho, 
přes třicet let. Co vás sem 
přivedlo?
Nastoupil jsem v červenci 
1985 jako ekonom. Po deseti 
letech jsem postoupil na po-
zici obchodního ředitele do 
skupiny Pivovarů Bohemia 
(která vlastnila i nymburský 
pivovar – pozn. red.). Pak se 
ve skupině měnili akcionáři 
a strategie, jak mají pivova-
ry fungovat, a já jsem začal 
v roce 1996 v Nymburku dělat 
ředitele. 

 Hned poté jste pivovar 
koupil. V jakém byl stavu?
Měl jsem výhodu, že jsem 
pivovar znal. Do čela pivo-
varu jsem se ale vrátil zpět 
v okamžiku, kdy měl problém 
– postavila se nová varna 
a technologicky se neohlídalo 
najetí do výroby. Vyráběly 
se zmetky, várky nebyly 
provařené, byly kalné – takže 
v okamžiku, kdy místo aby 
se zvyšovala výroba a splácel 
se úvěr, tak první dva roky 
se zákazníci naopak ztráceli. 
Nebylo to vůbec jednoduché. 
Mnohokrát jsem si tehdy ří-

 Nejsem příznivcem 
stáčení piva do 
plastových obalů, 
nelíbí se mi to. Pivo 
si to nezaslouží. 
Zaslouží si něco 
lepšího, než je plast.
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Tvář dne 

 Byla to jedna z normálních 
událostí, která se mohla stát 
v jakékoliv zemi v podmínkách 
první světové války, 

řekl o masakru Arménů z roku 1915 
turecký premiér Binali Yildirim

str. 8

Je Dalík obětní 
beránek?
Čtyři roky nepodmíněně 
a čtyřmilionovou pokutu 
uložil soudce pražského vrch-
ního soudu lobbistovi Marku 
Dalíkovi. Máme tleskat, že 
člověk z okolí expremiéra To-
polánka, specializující se na 
prodávání vlivu, byl odsou-
zen? Ano i ne. 

Lidé Dalíkova typu, 
používající politiku jako 
prostředek osobního profitu, 

zasadili polistopadovému 
režimu těžký zásah. Jejich 
zákulisní manévrování bez 
pravidel a ohromné majetky, 
jimiž se příliš netajili, po léta 
rozleptávaly víru lidí v demo-
kratickou politiku.

Kdybychom dnes s Dalí-
kem seděli u stolu, zřejmě by 
jmenoval desítky lidí, kteří 
zacházeli s veřejným vlivem 
hůř než on. Padla by jména 
jako Gross nebo Janoušek. 
A měl by jistě pravdu. Na dru-
hé straně Gross svou osobní 
situaci, kdy se k němu většina 
společnosti obrátila zády, 
neunesl a zemřel. Lobbista 
Janoušek, těžce nemocný, je 
v polovině nepodmíněného 
trestu.

Jinými slovy, odsouzení 
nemusí vždy hovořit jazykem 

trestního práva. Někdy je 
efektivnější rozsudek morální 
a politický: veřejnost vás 
ignoruje a jste nevolitelný 
do veřejné funkce. Janoušek 
i Dalík měli v tomto smyslu 
společné jedno: informovaná 
veřejnost cítí, že byli odsou-
zeni za trochu něco jiného, 
než za co by měli být.

Janoušek si vyslechl roz-
sudek za dopravní nehodu, 
Dalík si měl říci o úplatek, 
ale blufoval, že by něco mohl 
zařídit. Ve skutečnosti by oba 
měli být hnáni k odpovědnos-
ti za to, že toho v jisté době 
v zákulisí zařizovali až příliš. 
Ale to je jiný příběh.

Zpět k Dalíkovu rozsud-
ku. Česko mělo kontrakt na 
zbrojní dodávku a Topolánko-
va vláda chtěla kvůli neplnění 

zakázku zrušit. Rozběhla se 
rozsáhlá oficiální i neoficiální 
diplomatická jednání české 
a americké strany. Zakázka 
na pandury byla i součástí 
oficiálního jednání preziden-
ta Bushe a premiéra Topolán-
ka. Všechno se projednávalo 
také na vládě, takže šlo – 
vedle Temelína – o nejsledo-
vanější zakázku desetiletí. Co 
mohl v takové situaci ovlivnit 
premiérův poradce?

Dalík měl být původně sou-
zen za korupci. Asi na základě 
první výpovědi expremiéra 
Topolánka, který mluvil o Da-
líkově bezvýznamnosti v ce-
lém procesu, soudce překva-
lifikoval rozsudek na podvod. 
Následně proti sobě stála tvr-
zení dvou účastníků schůzky 
proti dvěma tvrzením jiných 

účastníků schůzky. Soud se 
nakonec postavil na stranu 
těch prvních a Dalíka bez 
většího dokazování odsoudil 
k nepodmíněnému trestu. 

V demokracii platí, že 
i darebák má právo na spra-
vedlivý proces. Průběh toho 
Dalíkova byl přinejmenším 
sporný a vyvolává obavy, že 
příště může být na základě 
společenské objednávky 
odsouzen ten, na koho média 
ukážou prstem. Morálně a po-
liticky byl Dalík odsouzen už 
dávno. Na odsouzení v trestní 
rovině však musí být nezpo-
chybnitelné důkazy. Pro tak 
vážný rozsudek tentokrát 
chyběly. 

Autor je komentátorem  
týdeníku Reflex

Komentář

Bohumil Pečinka
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Ypsilonka oslaví výročí 
své Prodané nevěsty

Pražské Studio Ypsilon při-
pomene 20 let od premiéry 
své inscenace opery Proda-
ná nevěsta. Spoluautoři Jan 
Schmid a Miroslav Kořínek 
dali inscenaci podtitul Pojď 
domů, ona brečí. V lednu 
2013 představení oslavilo 
čtyřstou reprízu. Už v době 
premiéry 6. června 1996 kri-
tika vyzdvihla přirozenou 
a hravou hudebnost.

České sklo bude  
k vidění na Hradčanech
Výrobky českých sklá-
ren, žáků sklářských škol 
i výtvarníků pracujících se 
sklem prezentuje výstava 
Concerto Classico 2016. Ode 
dneška až do konce srpna 
bude přístupná v Toskán-
ském paláci na Hradčan-
ském náměstí. /čtk/

Krátce

n Thomas Vinterberg 
se nostalgicky ohlédl 
za mládím v komu-
ně a natočil slušný 
středostavovský sní-
mek, kterému vévodí 
herečka Trine Dyrhol-
mová v roli ženy, jíž se 
rozpadá manželství.

Iva Přivřelová

Pokud má být jedním z hlav-
ních témat filmu Komuna 
pomíjivost věcí a nestálost, 
pak je jen příhodné, že novin-
ka Thomase Vinterberga dává 
víc než jakýkoliv jeho jiný film 

vzpomenout na Rodinnou 
oslavu. Tedy na Vinterbergův 
první a největší hit, nejlepší 
snímek vlivného dánského 
experimentálního hnutí Dog-
ma 95, které ve druhé polovině 
devadesátých let zatřáslo 
evropskou kinematografií. 
Syrový, naštvaný a formálně 
vynalézavý portrét dysfunkč-
ní rodiny, z něhož se pak stala 
i divadelní hra, už Vinterberg 
zdá se nepřekoná. Komuna, 
která se také celá odehrává 
v rodině a v níž hlavní role 
stejně jako v Oslavě hrají 
Ulrich Thomsen a Trine Dyr-
holmová, to jen připomíná. 

Ne že by Komuna nebyla 
slušný film. Především je 
skvěle zahraný, cena za nejlep-

ší herečku z letošního Berlina-
le patří Trine Dyrholmové po 
právu. Dánská hvězda výbor-
ně zvládá ztvárnit ženu, která 
narazí na limity své prokla-
mované tolerance a štědrosti, 
když se k její rodině nastěhuje 
mladá milenka jejího man-
žela. Tento netradiční krok je 
možný proto, že do domu po 
otci se předtím nastěhovalo už 
několik kamarádů a společně 
vytvořili komunu, poměrně 
slušnou a ne nepodobnou té, 
v níž v sedmdesátých letech 
na předměstí Kodaně vyrostl 
sám Vinterberg.

Režisér napsal scénář stejně 
jako u dramatu Hon s Tobia-
sem Lindholem, dánským mi-
strem realismu (viz aktuální 

Zuzana Dorogiová

Hororová, fantazmagorická, 
tak trochu noir se špetkou 
gotického románu by se dala 
označit novinka britského 
spisovatele Petera Ackroyda. 
Kniha je v češtině dokonale 
zpracována jak z hlediska 
slovního projevu, kdy se pře-
kladatelka musela popasovat 
s nelehkým střídáním mo-
derního jazyka s archaickou 
češtinou počátku 18. století, 
tak grafického pojetí, jež 
svědčí o kvalitě nakladatelské 
a knihařské práce. Předsád-

ka, vakát, frontispis a další 
úvodní stránky jsou vyvedeny 
v černé barvě, jako by chtěly 
navodit atmosféru zla, které 
se celou knihou vine. 

Ulice plné morových boláků 
a nemocí, špíny, bezdomovců, 
tuláků a bláznů a přítomnosti 
smrti, to je dětství budoucího 
architekta Nicholase Dryera. 
Kapitoly z minulosti jsou 
psány formou deníku, v němž 
stavitel zachycuje své pocity, 
plány a samotnou výstavbu 
sedmi farních kostelů v Lon-
dýně, které, aby vešly do dějin 
nesmazatelným způsobem, 

je potřeba opatřit 
rituálními oběťmi. 
Místa, kde budou 
mrtví s to znovu 
promlouvat. 
„Síla imaginací 
i v našem věku 
rozumném přeží-
vá,“ poznamenal 
si Dryer do svých 
zápisků poté, co 
zažívá neuvěři-
telné skutečnosti, 
nad nimiž zůstává 
rozum stát. 

Zároveň s tím se odehrává 
vyšetřování záhadných vražd 

v součas-
nosti, kdy 
inspektor 
Hawksmoor 
řeší případy 
úmrtí mla-
dých chlap-
ců právě 
v blízkosti 
Dryerových 
kostelů, při-
čemž uni-
kající vrah 
nezanechá-

vá žádné, ani mikroskopické 
stopy. Uprostřed osvícen-
ských disputací o existenci 

Boha, pekla a démonů se jako-
by paralelně odvíjí přítom-
nost, a čtenář je tak vtažen do 
magického koloběhu života 
a smrti, při kterém mrazí.

Neobyčejný román Petera 
Ackroyda byl vyznamenán 
mimo jiné Whitbreadovou 
cenou a Cenou deníku The 
Guardian za nejlepší prózu. 
Zaslouženě.

rodinné drama uprostřed 
komunitní zábavy

Román Petera 
Ackroyda získal 
mimo jiné 
Whitbreadovu 
cenu a Cenu 
deníku The 
Guardian. 
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komuna

(tragikomedie, Dánsko, 111 minut)
režie: Thomas Vinterberg
Hrají: Trine Dyrholmová, Ulrich 
Thomsen, Fares Fares
Premiéra: 2. června
Hodnocení: 60 %

Peter ackroyd: Hawksmoor

nakladatelství : Paseka, 2016
Překlad: Johana Labanczová
Hodnocení: 70 %

Hororový Hawksmoor zdobí skvělý překlad

válečné drama Boj). Filmovou 
komunu zalidnili postavička-
mi převážně sympatickými 
(včetně oné milenky, kterou 
hraje Vintebergova druhá 
žena Helene Reingaard 
Neumannová), o nichž se ale 
mnoho nedozvíme. Navzdo-
ry názvu je Komuna ve své 
podstatě melodramatem 
o rozpadu jedné rodiny a více 
prokreslené jsou jen ústřední 
tři charaktery. Žena, která 
se musí smířit s rozchodem, 
muž, který nechce dělat nepří-
jemná rozhodnutí, a dospíva-
jící dívka, která musí dospět 
rychleji, než chce.

Kolem tohoto příběhu se 
odehrávají různé hořkosladké, 
dobře odpozorované anekdoty 
dumající o možnostech pospo-
litosti. Sladkobolný je i závěr. 
Skoro padesátiletý Vinterberg 
se ohlíží za svým mládím 
s laskavostí, příjemně a nijak 
výjimečně. Celá jeho novinka 
je stejná jako její komuna – 
překvapivě středostavovská.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Tipy

kino Světozor

VýstAVA plAkátů

V pražském kině Světozor 
jsou k vidění filmové plakáty 
ze šedesátých let.



Tomáš Stingl

Co vás napadne, když vidíte 
fotku Kristovy sochy stojící 
vysoko na kopci? Nejspíš 
Brazílie a město Rio de 
Janeiro. První asociace je 
ale v tomto případě ošid-
ná. Fotka může pocházet 
klidně třeba z Chile nebo 
Kolumbie. Jižní Amerika je 
nejpobožnějším katolickým 
regionem současného světa 
a mít toho svého Krista na 

kopečku, to se tu tak nějak 
sluší. A ona je v tom zvyku 
opravdu záhadná síla. Tu si 
uvědomíte, když procházíte 
špinavými ulicemi velko-
měst, kde i přes všechen 
pokrok panuje pořád ještě 
spousta bídy a násilí. Ať už 
jste jakéhokoli světonázoru, 
je na tom cosi konejšivého, 
když zvednete hlavu a někde 
nad sebou vždycky najdete 
neustále bdícího ochránce 
s otevřenou náručí. Pro řado-

vé Latinoameričany lopotící 
se životem ze dne na den to 
může být sice drobná, ale 
vítaná útěcha. Ne náhodou 
je mnoho soch postaveno za 
peníze vybrané od obyvatel 
v dobrovolných sbírkách.

Důvody, proč si města 
v Jižní Americe stavějí velké 
sochy Krista, ale nejsou jen ty 
spirituální. Zdaleka viditelné 
monumenty přitahují turisty 
a ti zase přinášejí peníze. 
Možná hraje roli i určité 
nepřiznané furianství. Byť to 
není úplně v souladu s křes-
ťanskou pokorou, jednotlivá 
města se tiše předhánějí, čí 
Kristus bude vyšší. Nějakého 
toho Spasitele na kopci tak 
můžete navštívit prakticky 
v každé jihoamerické zemi.
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Brazílie, 

Rio de Janiero
Menší Spasitel, než byste čekali

Ten nejslavnější Kristus stojí už od roku 1931 
v Riu na vrcholu Corcovado. Jezdí k němu lanovka 
a díky tomu, že je 700 metrů nad úrovní okolního 

města, je odtud dokonalý výhled. Rozevřená náruč 
sochy nejenže symbolicky objímá město, zároveň má prý 

symbolizovat i otevřenou a vstřícnou povahu Brazilců. Davy 
turistů, které sem proudí každý den, často překvapí jedna 
věc. Socha působí zblízka podstatně drobnější, než jak ji 
lidé znají z fotek. Na těch je totiž obvykle nasnímána na 
pozadí oblohy nebo vzdáleného města a bez nějakého 

měřítka, takže vypadá jako kolos. Ve skutečnosti je 
vysoká „jen“ 30 metrů, takže například do pražské 

Žižkovské věže by se vešla sedmkrát. Ale i tak 
byla až do roku 1994 nejvyšší sochou 

Krista na světě.

 
Argentina–Chile,  
hranice v Andách 

Pohraničník z roztaveného kanonu

Poselství smíru skoro dojemně ztělesnila 
socha Krista Spasitele v Andách nad argentinským 
městem Mendoza. Ta stojí přesně na hraniční čáře 
mezi Argentinou a Chile. V roce 1904 ji tu společně 

oba národy vztyčily jako symbol usmíření a zároveň jako 
hraniční mezník poté, co mezi nimi proběhl spor o tuto 

oblast. Symbolika je o to silnější, že je prý bronzový 
Kristus částečně odlit i z kovu z roztavených kanonů. Má 

skromnější výšku než jeho jiní jihoameričtí kolegové, 
měří jen sedm metrů. Nadmořskou výškou je ale 
trumfuje, protože stojí v horách 3,8 tisíce metrů 
nad mořem. Dnes je hlavně turistickou atrakcí. 

Argentinci proto tomuto Kristovi vytvořili 
dokonce vlastní facebookový 

profil.

Uruguay, 
Piriápolis

Požehnání moři

Uruguay je na jihoamerické poměry 
malá zemička a skromné je i zpodobnění 
Krista, který bdí nad lázeňským městem 

Piriápolis. Tato socha ovšem neshlíží ani na 
město, ani na kopce, dívá se někam do dáli na 
Atlantský oceán. To není náhoda, protože pro 
Uruguay bylo moře vždycky životně důležité. 
Tahle země prosperuje (vedle chovu skotu) 

díky námořnímu obchodu, rybolovu 
a plážovým střediskům na pobřeží. 

Takže je čemu žehnat.

Kristus 
bdí všude

n Sochu Ježíše, který se s rozevřenou náručí 
tyčí nad městem, si asi většina lidí vybaví jako 
symbol Rio de Janeira. Ve skutečnosti si ale 
podobného ochránce staví kdekteré jihoame-
rické město.
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Bolívie, 
Cochabamba

Dozor nad hříšným městem

Železobetonový Kristus nad bolivijskou 
Cochabambou přebral v roce 1994 svému kolegovi 

z Ria nejen přídomek největší, ale inspiroval se také jeho 
vizáží. Autoři to od začátku nepokrytě přiznávali. Tento Kristus 

má výšku 34 metrů (bez podstavce). Stojí na vrcholu masivu San 
Pedro a u paty sochy máte opravdu pocit, že shlížíte na svět odněkud 
z nebes. Cochabamba je horské město v Andách a místní Kristus stojí 
v nadmořské výšce skoro tři tisíce metrů. Pohled do všech směrů na 

okolní velehory je… no zkrátka pohledem pro bohy. Na lidičky tam dole 
v samotném městě ale asi musí Kristus občas shlížet se shovívavým 

„odpusť jim, neboť nevědí, co činí“. Cochabamba je centrem kokainového 
průmyslu, sídlem narkomafie a ohniskem rostoucí kriminality. Až 

budete hledat na okolních kopečcích místo, odkud by se dala socha 
Krista celá dobře vyfotit, dejte pozor, aby se ze křoví nevynořili 
výrostci z některého z mnoha místních dětských gangů. Ti se 

krást přímo před Kristovýma očima nestydí. Všeobecný 
smír zavládne jen v neděli. To přicházejí k soše na mši 

svorně a pokorně všichni – gangsteři i lidumilové, 
Hispánci i indiáni. Ke katolicismu se 

v Bolívii hlásí devět z deseti 
lidí.

Polsko, 
Świebodzin

Král je o korunku větší

Když v listopadu 2010 dosedla poslední část 
– hlava s korunkou – na krk sochy Krista Krále 

v Świebodzině, přidalo to monumentu potřebný kousek, 
aby se stal s celkovou výškou 36 metrů novým světovým 

rekordmanem. Do nepsaných závodů Jižní Ameriky o největší 
Kristovu sochu tak nakonec vítězně vstoupilo evropské Polsko. 
Zdejší Kristus je z vyztuženého betonu a váží 440 tun. Nápad 

postavit tady sochu nápadně připomínající tu z Ria dostal místní 
kněz. Stavba ale vyvolala v Polsku i kritiku. Odpůrci mluví 

o megalomanii, kýči a komerci. K projektu totiž náleží i umělý 
vodopád, vyrostlo zde množství služeb pro turisty. Ať už si ale 

kritici o soše myslí cokoli, v katolickém Polsku o poutníky 
nouzi rozhodně nemá. Přívlastkem „nejvyšší“ se ovšem 

nemusí pyšnit dlouho. Je možná jen otázkou času, 
kdy si někdo v Jižní Americe umíní postavit 

zase o korunku většího Krista.

on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu
ve dvoulůžkovém standardním pokoji
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
SOAI – soft all inclusive

Destinace dny odlety hotel strava cena
ŠPANĚLSKO – MENORCA 8 4.6. Praha 3* PP 11 190 Kč
ITÁLIE – ISCHIA 8 4.6. Praha 3* PP 10 890 Kč
EGYPT – HURGHADA 11 5.6. Praha 4* AI 8 1890 Kč
ŘECKO – KORFU 8 6.6. Praha 3* AI 8 990 Kč
TUNISKO – PEVNINA 8 7.6. Praha 4* AI 6 490 Kč
ŘECKO – RHODOS 8 7.6. Praha 3+* AI 10 990 Kč
ITÁLIE – SICÍLIE 8 8.6. Praha 3*+ PLP+ 12 190 Kč
MAROKO – SAIDIA 8 8.6. Praha 5* AI 8 990 Kč
ŘECKO – KOS 8 9.6. Praha 3* soft AI 9 490 Kč
EGYPT – MARSA ALAM 8 9.6. Praha 4* AI 8 590 Kč

KAPVERDY – OSTROV SAL 8 10.6. Praha 4* AI 20 490 Kč

TUNISKO – DJERBA 8 10.6. Praha 3* AI 9 190 Kč
SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 14.6. Praha 4* PP 14 990 Kč

TURECKO – BODRUM 8 16.6. Praha 5* AI 11 290 Kč

TURECKO – MARMARIS 8 16.6. Praha 4* AI 11 990 Kč

Last Minute

Leťte létu naproti
Nízké červnové ceny !

E15_126x136_3.6.indd   1 2.6.2016   13:59:20
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Peru, 
Yungay

Socha hlídá laviny

Podobizna Ježíše Krista nad 
peruánským městem Yungay se dívá přímo 

vstříc velehoře Huascarán, odkud v roce 
1970 přišla zkáza. Zemětřesení tehdy vyvolalo 
obrovskou lavinu, která pod sebou pohřbila 

prakticky celé město a s ním také 18 tisíc 
obyvatel. Mezi oběťmi bylo i 14 českých 

horolezců. Peruánci později vystavěli 
město Yungay znovu. A nad ním 

bdí tato asi tři metry vysoká, 
bílá socha.



Foto dne 

Tip pro volný čas
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GASTRONOMIE

Žižkovské pivobraní 
zaplní park Parukářku  

Na pražském Žižkově se 
dnes a zítra koná pátý ročník 
pivního festivalu Žižkovské 
pivobraní 2016. K ochutnání 
bude více než sto druhů piva 
od českých výrobců, kteří se 
představí ve 31 stáncích. Na 
pódiu o víkendu vystoupí 
zajímavé hudební skupiny. 
Návštěvníci se tak mohou 
těšit na kapely jako PSH, Jabl-
koň, Strahov či Žádnej stres.

KULTURA

Trutnov hostí festival 
nového cirkusu

Další ročník festivalu Cirk-
-UFF v Trutnově přivítá 
návštěvníky tento víkend. 
Předvede to nejlepší, co v ob-
lasti nového cirkusu v Evropě 
za poslední rok vzniklo. V uli-
cích, multifunkčním divadle 
Uffo i v šapitó se představí 
soubory a performeři udá-
vající směr novému cirkusu 
v jeho kolébce Francii, ale 
i v dalších zemích.

HISTORIE

Královský průvod zamíří 
z Radotína na Karlštejn

Karel IV., z Boží milosti císař 
římský a král český, se svou 
chotí královnou Alžbětou 
Pomořanskou, s rytíři, jezdci 
a s dalšími příslušníky krá-
lovského dvora vyjede ve vší 
slávě v sobotu z Radotína do 
Dobřichovic, kde přenocuje. 
V neděli se pak průvod vydá 
na Karlštejn. Ve všech obcích 
a městech na trase bude při-
praveno slavnostní uvítání.

MOTORISMUS

Ecce Homo aneb 
Veterány vyrazí do vrchu

V neděli se ve Šternberku 
jede tradiční závod do vrchu 
současných a historických 
vozidel. Ecce Homo patří 
k oblíbeným akcím nejen 
fanoušků automobilismu. 
Přehlídka veteránů s řidiči 
v dobovém oblečení je atrak-
tivní podívanou pro celou 
rodinu. Na legendární trati 
se uskuteční dvě tréninkové 
a dvě soutěžní jízdy.

SpORT

Bioferrata vede  
unikátní skalní stezkou

Zájemci o ferraty a ferratové 
lezení mohou v neděli využít 
služeb zkušených lezců pro 
nácvik pohybu včetně slaňo-
vání. První česká skalní stez-
ka zaměřená na skalní ve-
getaci – bioferrata – vznikla 
v Botanické zahradě v Bečově 
nad Teplou. Má tři obtížnosti, 
takže ji zdolá každý, kdo se 
chce na vlastní oči podívat na 
skalní rostlinnou říši. /bo/
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OSLAvy. Akroba-
tická skupina Frecce 
Tricolori vzdušných 
sil italské armády 
se stala součástí 
včerejších oslav 
Dne republiky, které 
odkazují na založení 
Italské republi-
ky v roce 1946. 
V sestavě zpravidla 
létá devět letadel 
ve formaci a jeden 
sólista. Snímek 
letku zachytil nad 
monumentální 
stavbou Comples-
so del Vittoriano 
u římského Kapitolu, 
jíž se přezdívá Oltář 
vlasti.
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